
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 22. 

Nyomtatott és online sajtó 
 

Szijjártó Péter: nem javulnak a béke körülményei, itt az ideje az ukrajnai háború 

megállításának 
2023. szeptember 22. – MTI, hirado.hu, Ma.hu, origo.hu,  

A béke körülményei nem fognak javulni az orosz-ukrán konfliktusban - jelentette ki Szijjártó 

Péter külgazdasági és külügyminiszter a CNN-nek adott interjúban. A miniszter a közösségi 

oldalán megosztott videóban elmondta, itt az ideje az ukrajnai háború megállításának. Az 

Ukrajna globális támogatásának csökkenésére vonatkozó kérdésre válaszolva elmondta: az 

európai nemzeti parlamentekben és az Egyesült Államokban érzékelhető Ukrajna-fáradtság 

annak bizonyítéka, hogy a béke körülményei nem fognak javulni. Ez egy nagy vita 

Magyarország és azok között, akik nem gondolják, hogy a békének most kellene eljönnie, 

mondván, hogy a helyzetnek a harctéren kellen javulnia napról napra a béke szempontjából. A 

rendezést illetően a tárcavezető a háború befejezését, az emberéletek mentését nevezte az első 

célnak, amely után tárgyalóasztalhoz kell ültetni az ukránokat és az oroszokat. Ez - jegyezte 

meg - nem képzelhető el az Egyesült Államok nélkül, amely garantálhatja a béke 

fenntarthatóságát. Szijjártó Péter hangsúlyozta: a területi integritást és a szuverenitást minden 

ország esetében tiszteletben kell tartani. Magyarország soha nem ismerte el Ukrajna egyetlen 

területének megszállását sem - hívta fel a figyelmet. 

 

Szijjártó: fegyverszállítások helyett a közvetítésre kellene fókuszálni az ukrajnai 

háború ügyében 
2023. szeptember 21. – MTI, hirodo.hu, Demokrata, Tények.hu, PestiSrácok.hu, 

Kárpátalja.ma, PannonRTV 

A nemzetközi közösségnek fegyverszállítások helyett a közvetítésre, a párbeszédre kellene 

fókuszálnia az ukrajnai háború ügyében, a megoldás ugyanis a tárgyalóasztalnál van, és nem a 

csatatéren - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön New Yorkban. 

A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető arról számolt be, hogy 

az ENSZ-közgyűlés keretében összeül a Mediáció Barátai Csoport, amelynek tagjai közvetítést 

szorgalmaznak a fegyveres konfliktusok rendezése érdekében. Kiemelte, hogy ennek egyik 

társelnöke épp az ukrajnai háborúban eddig egyedüli sikeres közvetítőként fellépő 

Törökország, amely részt vett tavaly a fekete-tengeri gabonamegállapodás tető alá hozásában. 

Majd leszögezte, hogy a magyar álláspont világos, hazánk továbbra is a minél előbbi béke 

pártján van. "És ezzel nagyon sokan rokonszenveznek a világban, alapvetően persze Európán 

kívül" - mondta, arra is kitérve, hogy a háborúknak mindig a tárgyalóasztalnál van a 

megoldásuk, a harctéren csak halott emberek és pusztítás van. Szijjártó Péter kijelentette, hogy 

el kell utasítani azt az európai és amerikai álláspontot, amely úgy szól, hogy a békekötés 

feltételei most még nem adottak Ukrajnában, hanem majd a csatatéri fejlemények nyomán a 

jövőben kedvezőbbek lesznek. 
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Az ukrán parlament elfogadta a nemzeti kisebbségekről szóló törvénytervezetet 
2023. szeptember 21. – KISZo.net, Kárpátalja.ma 

A Legfelső Tanács csütörtökön elfogadta az ukrán kisebbségi törvény módosításáról és 

kiegészítéséről szóló jogszabálytervezet. A dokumentum pontosítja azokat a kritériumokat, 

amelyek alapján kidolgozásra kerül a nemzeti kisebbségi nyelvhasználat alkalmazásának 

módszertana. A Korrespondent tájékoztatása szerint a tervezet készítői figyelembe vették a 

Velencei Bizottság ajánlásait: különös tekintettel a nemzeti kisebbségek nyelvi problémájának 

rendezésére. Az ukrán parlament szeptember 21-i, csütörtöki plenáris ülésén 318 népképviselő 

támogatta a nemzeti kisebbségekhez tartozó személyek jogainak és szabadságainak 

érvényesítésével kapcsolatos változtatások bevezetését – jelentette be Irina Herascsenko, az 

Európai Szolidaritás párt parlamenti képviselője. A törvénytervezet figyelembe veszi a Velencei 

Bizottság ajánlásait, és rögzíti a nemzeti kisebbségek (közösségek) aktualizált definícióját, 

amely az inkluzív megközelítésen és a vonatkozó, 1995. évi nemzeti kisebbségek védelméről 

szóló keretegyezményen alapul. A javasolt változtatások állami garanciát biztosítanak a (papír 

és elektronikus) tankönyvek ingyenes biztosítására a nemzeti kisebbségekhez (közösségekhez) 

tartozó általános és középfokú oktatásban részt vevő tanulók számára. Emellett a változtatások 

lehetőséget biztosítanak a nemzeti kisebbségek (közösségek) nyelvének használatára a 

reklámozás területén, a közéleti, kulturális és művészeti, valamint szórakoztató rendezvények 

lebonyolítása során, a sürgősségi segítségnyújtásban, a családon belüli erőszak áldozatainak 

segítésében és védelmében, az idősek otthonában való gondozás során. 

 

Kelemen Hunor Temesváron: ellenzéki szerepből is azt képviseljük, ami a 

vállalkozásoknak jó 
2023. szeptember 21. – maszol.ro 

A kis- és középvállalkozásokat védelmének fontosságát hangsúlyozta Kelemen Hunor RMDSZ-

elnök a magyarországi Nemzetpolitikai Államtitkárság és a Pro Economica Alapítvány által 

szervezett gazdasági konferencián, az Erdélyi Mentorprogram harmadik évadának temesvári 

állomásán. „Gazdasági krízisek idején a kis- és középvállalkozásokat kell védeni a leginkább, 

hiszen az ő kitettségük a legnagyobb. Kormányon az RMDSZ-nek sikerült olyan programok 

mellett kiállnia az uniós támogatásoktól a kamattámogatásokig, az árszabályozásig, amelyek 

segítettek a vállalkozásoknak túlélni a járványt, a háborút, az ezekkel járó inflációt. Ellenzéki 

szerepből is azt képviseljük, ami a vállalkozásoknak jó, most épp azért bíráljuk a kormányt, 

mert meg akarja változtatni a mikrócégek adózását" - mondta egyebek mellett csütörtöki, 

temesvári előadásában Kelemen Hunor. Az RMDSZ elnöke Facebook oldalán közzétett 

bejegyzésében megköszönte az Erdélyi Mentorprogram szervezőinek, a magyarországi 

Nemzetpolitikai Államtitkárságnak és a Pro Economica Alapítványnak, hogy „évek óta tudást 

és tapasztalatot adnak át a vállalkozni vágyó és vállalkozásba kezdő fiataloknak". 
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Az OTP Bank Románia megkezdi a Szülőföldön magyarul program 

támogatásainak kifizetését  
2023. szeptember 21. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen, szekelyhon.ro 

Az OTP Bank Románia 2023. szeptember 22-én, pénteken megkezdi a Szülőföldön magyarul 

program részeként nyújtott támogatások több ütemben zajló kifizetését – tájékoztatott a 

Krónikához csütörtökön eljuttatott közleményében a pénzintézet. Mint írták, a támogatási 

kérelmek pozitív elbírálásáról szóló, levélben megküldött értesítőben minden kedvezményezett 

esetében szerepelni fog az a dátum, amelytől kezdődően felvehetik a 2022–2023-as tanévre 

szóló, 100 000 forintnak megfelelő 1260 lejes oktatási-nevelési vagy hallgatói támogatást. A 

kedvezményezetteknek csak akkor szükséges belátogatni az OTP Bank fiókba, ha új igénylőről 

van szó, vagy a személyes adatok frissítése, illetve új szerződés aláírása érdekében az értesítő 

levélben erre külön kérés szerepel. 

 

Versenyképesebbé tenné az erdélyi magyar fiatalokat, a „mi” tudatot erősítené 

a Miért új, első női elnöke  
2023. szeptember 21. – Krónika, maszol.ro 

A területi szervezetek küldöttei Szilágyi Dóra Emesét bízták meg a Magyar Ifjúsági Értekezlet 

(Miért) elnöki feladatainak elvégzésével a szervezet tisztújító közgyűlésén. Az új vezető – aki a 

Miért első női elnöke – többek között a tagszervezetek megerősítését nevezte meg 

prioritásként, illetve a magyar fiatalok versenyképességének a növelését, amivel az itthon 

maradást segítenék elő. „A Magyar Ifjúsági Értekezlet a jövőben is meghatározó szerepet fog 

betölteni a romániai magyar fiatalok életében, úgy az érdekképviselet terén, mint a 

közösségépítésben. A mandátumom prioritásai között szerepel a tagszervezetek megerősítése, 

a magyar fiatalok versenyképességének a növelése, amivel az itthon maradást segítjük elő, 

illetve az új témák megvitatásával az aktuális társadalmi és gazdasági kérdésekre készítjük fel 

a fiatal generációt. Megerősíteni szeretnénk a generációkban a »mi« tudatot, hiszen a mi 

generációnk, a mi felelősségünk” – beszélt terveiről Szilágyi Dóra Emese, a Miért újonnan 

megválasztott, első női elnöke. 

 

Aláírásgyűjtést indítanak Sepsiszentgyörgyön a város zászlajának védelmében 
2023. szeptember 21. – MTI, Demokrata, Magyar Hírlap, maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro 

Aláírásgyűjtést indít az erdélyi Sepsiszentgyörgy önkormányzata a város zászlajának 

védelmében, hogy a betiltott jelkép újra a közintézmények homlokzatán loboghasson - 

jelentette be csütörtökön Antal Árpád polgármester. Az önkormányzat közleménye szerint a 

városvezetés az aláírásokkal támogatva újraindítja a városzászló elfogadási folyamatát, miután 

a román legfelsőbb bíróság februárban megsemmisítette az erre vonatkozó 

kormányhatározatot. Az aláírásgyűjtés hétfőn indul, az önkormányzat több standot helyez ki a 

városban, ahol két hétig várják a támogató szignókat. Utána online felületen lehet támogatni 

az ügyet. Antal Árpád csütörtökön elmondta: biztos benne, hogy a zászló lobogni fog az 

intézmények homlokzatán. Kérte a lakosokat, hogy nemzetiségtől függetlenül írják alá a 

kezdeményezést. "Ne engedjük, hogy egy brassói bíró döntsön a mi városunk ügyéről. Ez a mi 
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városunk, a mi felelősségünk, a mi zászlónk! Nem lehet jogi vagy közigazgatási eszközökkel 

korlátozni jelképeink és szülőföldünk iránti szeretetünket" - idézte a közlemény Antal Árpádot, 

aki szerint az akcióval a közösség erejét szeretnék megmutatni. 

 

Csoportos panaszt indítanak a gyergyószentmiklósi zászlók visszahelyezéséért  
2023. szeptember 21. – szekelyhon.ro 

Idén júliusban hozta meg a végleges ítéletet a Marosvásárhelyi Táblabíróság, miszerint el kell 

távolítani Gyergyószentmiklós főteréről a város zászlaját, illetve a művelődési ház előtt kitűzött 

székely zászlót. Emiatt indít csoportos panaszt az Emberi Jogok Európai Bíróságán a Székely 

Figyelő Alapítvány. Azt szeretnék, ha a keresethez minél többen csatlakoznának, és így 

jeleznék, hogy nemcsak egyéni problémáról van szó, hanem a város közösségét érte jogsértés. 

A Székely Figyelő Alapítvány szóban és írásban is kérte a városvezetést, illetve a két nagyobb 

helyi frakcióval rendelkező magyar politikai szervezetet, az EMSZ-t és az RMDSZ-t, hogy 

karolják fel a csoportos panasz kezdeményezést, és segítsenek abban, hogy minél többen 

csatlakozzanak a keresethez. Erre eddig az EMSZ válaszolt pozitívan, és így nyílik lehetőség 

arra, hogy a szükséges dokumentumok aláírására a szövetség székházában kerülhessen sor – 

ismertette Tusa Szilárd, az EMSZ gyergyószentmiklósi elnöke és Árus Zsolt, a Székely Figyelő 

alapítvány vezetője.  

 

Koszovó Szerbia, Besszarábia Románia, Erdély Magyarország  
2023. szeptember 22. – szekelyhon.ro 

Nem feltétlenül tartja sértőnek a „Koszovó Szerbia” és a „Besszarábia Románia” politikai 

üzeneteket Szondy Zoltán, az FK Csíkszereda klubelnöke – akárcsak a román közvélemény. 

Arra azonban kíváncsi lenne, hogyan reagálna a románság, ha a csíki piros-fekete csapat 

szurkolói azt az üzenetet jelenítenék meg egy labdarúgó-mérkőzésen, hogy „Erdély 

Magyarország”. „Nagyon veszélyes talaj egy ilyen döntés után azt állítani, hogy ez enyhe, mert 

mi, romániai magyarok szimpátia alapján beszélünk erről. Az UEFA álláspontja azonban 

egyértelmű: politikai üzeneteknek nincs helye a pályán. A politikát azonban lehetetlen 

elválasztani a sporttól. De nevezzük nevén a gyermeket: minket, magyarokat azért idegesít, 

hogy Románia enyhe büntetést kapott a koszovós politikai üzenetért, mert minket, magyarokat 

ezért nagyon sokszor keményebben büntettek. De mondok egy konkrét példát: minket 

megbüntettek azért, mert éltetjük Magyarországot, de azt a német szurkolót, aki a Németország 

– Magyarország Európa-bajnoki meccsen szivárvány színű zászlóval futott be a magyar 

himnusz alatt, senki nem büntette meg, mert az UEFA szerint szivárvány színű zászlóval 

megzavarni egy nemzet himnuszát nem politikai kérdés” – nyilatkozta Szondy Zoltán.  

 

A barnamedve védett státusának felülvizsgálatát kéri az EU-tól Sepsiszentgyörgy 

polgármestere 
2023. szeptember 21. – MTI, Magyar Hírlap, 444,  

A szürkefarkasokhoz hasonlóan a barnamedve védett státusának a felülvizsgálatát kéri az 

Európai Bizottságtól Antal Árpád, az erdélyi Sepsiszentgyörgy polgármestere Ursula von der 

E
rd

é
ly

 

https://szekelyhon.ro/aktualis/csoportos-panaszt-inditanak-a-gyergyoszentmiklosi-zaszlok-visszahelyezesert
https://szekelyhon.ro/aktualis/koszovo-szerbia-besszarabia-romania-erdely-magyarorszag
https://www.magyarhirlap.hu/haron_tul/20230921-a-barnamedve-vedettsegenek-felulvizsgalatat-keri-az-eu-tol-sepsiszentgyorgy-polgarmestere
https://www.magyarhirlap.hu/haron_tul/20230921-a-barnamedve-vedettsegenek-felulvizsgalatat-keri-az-eu-tol-sepsiszentgyorgy-polgarmestere


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 22. 

Leyen elnöknek címzett nyílt levelében. Ebben a székelyföldi politikus üdvözölte az EB-elnök 

szürkefarkasokra vonatkozó kezdeményezését, és kérte, hogy ezt a medvékre is terjesszék ki. 

"Egy olyan város polgármestereként, ahol sajnos egyre gyakrabban fordul elő az, hogy a 

medvék a város utcáin sétálnak, én kimondottan üdvözlöm az Európai Unió azon szándékát, 

hogy végre foglalkozzon ezzel a kérdéssel" - írta az MTI-hez is eljuttatott levélben. Rámutatott: 

a védett státusa miatt túlszaporodott romániai medveállomány számos veszélyhelyzethez 

vezetett, és "a helyzet sokkal súlyosabb annál, hogy néhány egyed elszállításával vagy 

kilövésével orvosolni lehessen". 

        
Pozitív diszkriminációt a régióinknak! 
2023. szeptember 21. – ma7.sk  

Az elmúlt néhány év történései és a kormány hozzáállása következtében rendkívül nehéz anyagi 

helyzetben vannak a kistelepülések, különösen a keleti országrészben. Gergely Papp Adrianna, 

Debrőd polgármestere szerint pozitív diszkriminációra van szükség, s ezért is fontos, hogy 

közösségünknek legyen parlamenti képviselete. A polgármester szerint a koronavírus-járvány 

előtt még viszonylag jó volt a kistelepülések anyagi helyzete, az igazi nehézségek azonban már 

a járvány idején kezdődtek. A vállalkozások bezárása az önkormányzatokra is visszahatott, 

mégpedig az elmaradt bérleti díjak és a kisebb adóbevételek formájában. Ehhez jöttek még a 

kötelező tesztelések, amit szintén az ő nyakukba varrt a kormány, s mint később kiderült, a 

kiadásokra meghatározott összeg nem fedte a valós költségeket. Amikor ebből kezdtek 

kilábalni, jött az ukrajnai háború, a menekültek, az áremelkedés, főként az energiaárak terén, 

befutottak a rendkívül magas villany- és gázszámlák. Debrőd esetében a gázszámla a korábbi 

összeg ötszörösére, a villanyszámla pedig tízszeresére ugrott. 

 

A kisebbségek kérik, vonják be őket a Kultminorról szóló törvény kidolgozásába 
2023. szeptember 21. – ma7.sk, felvidek.ma, Új Szó  

A Kisebbségi Kulturális Alap (Kultminor) tevékenysége, és az alappal kapcsolatos törvény 

módosítása volt a nemzeti kisebbségekért és etnikai csoportokért felelős bizottság (VNMES) 

szerdai (szeptember 20.), 50. ülésének fő témája.  A kormány emberi jogi, nemzeti kisebbségi 

és esélyegyenlőségi szakmai szervezetének tagjai kérték a kisebbségek részvételét a 

törvénymódosítás kidolgozásában – tájékoztatott a kisebbségi kormánybiztos hivatala. "A 

bizottság tagjai kritizálták az alap működését, és rámutattak azokra a problémákra, amelyeket 

a késve megérkező támogatások okoznak. Az alap képviselőivel közösen a bizottság álláspontja 

az, hogy átfogóbb módosításra szorul a Kisebbségi Kulturális Alapról szóló törvény annál, mint 

amit a kulturális minisztérium előterjesztett" - figyelmeztetett Bukovszky László kisebbségi 

kormánybiztos. A minisztériumi javaslat tartalmazza a vietnami kisebbség támogatásának 

garanciáit és az alap forrásainak 500 ezer eurós általános növelését. "A kisebbségek képviselői 

tartalmi és eljárási szempontból is kritizálták a tervezett módosításokat, a bizottság ezért 

felkérte a tárcát, hogy a bizottság által kijelölt szakértők részvételével állítson fel bizottságot a 

Kultminorról szóló törvény módosításának előkészítésére"- tájékoztatott Bukovszky. 

Fe
lv

id
é

k
 

E
rd

é
ly

 

https://ma7.sk/tajaink/pozitiv-diszkriminaciot-a-regioinknak
https://ma7.sk/aktualis/a-kisebbsegek-kerik-vonjak-be-oket-a-kultminorrol-szolo-torveny-kidolgozasaba


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 22. 

Mihályi Molnár László kapta a Rimay János-díjat 
2023. szeptember 21. – felvidek.ma  

A III. Rimay Költészeti Fesztivál fődíját, a Rimay-díjat a Szepsiben élő, gömöri származású 

Mihályi Molnár László kapta. Költészetét Papp Ferenc, a Rimay János Alapítvány 

kuratóriumának elnöke méltatta. A díjat Szabó Gergely, Borsod-Abaúj-Zemplén vármegye 

közgyűlésének elnöke adta át. „Mihályi Molnár László azt írta első önálló verseskötetében, mely 

az Intermix Kiadó gondozásában 1999-ben jelent meg Fohászok virradatért címmel: 

„Magamról nincs mit közöljek. A versekhez nem kell kommentár: vagy célt érnek és képpé, 

hangulattá, érzéssé, gondolattá lényegülnek át a képzelet és a teremtő indulat útján, vagy pedig 

visszhangtalanság lesz a sorsuk…” A szerző eddigi munkásságának jelentős része nem is a 

költészetről, pláne nem a saját költészetéről szól, sokkal inkább azért dolgozik, hogy minél 

többen megismerjék, megszeressék a magyar irodalmat, megtartsák anyanyelvüket, 

megőrizzék magyarságukat, s hogy értelmet kapjanak, és ne váljanak visszhangtalanná a 

magyarul kimondott szavak. Tanárként, közíróként, közéleti szereplőként, 

közösségszervezőként egyaránt a felvidéki magyarságot szolgálta, szolgálja. 

 

A sikerhez a felvidéki magyar pártoknak meg kell megszólítaniuk a bizonytalan 

szavazókat 
2023. szeptember 21. – MTI, hirado.hu, felvidek.ma 

A magyarok szempontjából kedvező lenne az alacsony részvétel a szeptember 30-i szlovákiai 

parlamenti választáson, de a sikerhez szükség van arra is, hogy a magyar pártok megszólítsák 

a bizonytalan szavazókat - mondta Öllős László politológus az M1 aktuális csatornán 

csütörtökön. A szlovákiai magyar elemző az M1 aktuális csatornán Somorjáról bejelentkezve 

annak a véleményének adott hangot, hogy Szlovákiában a korábban "meglehetősen sok 

bizonytalan szavazó bizonytalan is maradt", "a sorozatos verekedések" - köztük  Robert 

Kalinák, a Fico-kormány belügyminiszterének és Igor Matovic volt kormányfőnek a 

tettlegességig fajuló vitája - nem lelkesíti őket. Öllős László úgy értékelt: az incidens az előző 

választások előtt is "látványos akciókampányt folytató", és most is erre törekvő Igor 

Matovicsnak jót tehet, neki sikerülni fog "megugrani" a parlamentbe kerüléshez szükséges 

küszöböt. 

 

Ravasz: Bent leszek a parlamentben 
2023. szeptember 21. – Új Szó  

Ravasz Ábel volt romaügyi kormánybiztos az előre hozott választáson a Saska listájának 31. 

helyéről méretteti meg magát. A lapunknak adott interjúban arról kérdeztük, miért éppen a 

Saskára esett a választása, illetve milyen kisebbségi intézkedéseket vezetne be, ha bejutna a 

parlamentbe? "Valóban nem állt szándékomban eredetileg indulni ezen a választáson és ennek 

elsődleges oka a Szövetség volt, mivel a Szövetségben nem akartam politizálni, de a Szövetség 

ellen még kevésbé szerettem volna politizálni. Tudtam, hogy a szlovákiai magyarságnak 2020 

óta az a követelése, hogy legyen egy egységes magyar képviselet és nem szerettem volna az 

lenni, aki ezt megbontja. Amikor kiderült, hogy a Szövetség két részre szakad, illetve harmadik 
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félként a színtéren van Simon Zsolt pártja is, még megvártam az első közvélemény-kutatásokat, 

majd az eredmények alapján, amik azt mutatták, egyik pártnak sincs nagy esélye bejutni a 

parlamentbe, elkezdtem rajta gondolkodni, hogy egyéni képviselőként induljak. Tudom, hogy 

egyéni jelöltként nem lehet annyit elérni, mint egy párt szintjén, de azzal is tisztában vagyok, 

hogy egy egyéni képviselő is többet tud tenni annál, mintha nem lenne ott senki." – nyilatkozta 

Ravasz.  

    
Bizalomra alapozott fejlődés 
2023. szeptember 21.  –Magyarszo.rs, PannonRTV 

– Szerbia és a Kínai Népköztársaság átfogó stratégiai partnerséget ápol. Ez rendkívül fontos 

országunk számára, a közös projektek és programok erős ösztönzőleg hatnak a gazdaság 

további fejlődése szempontjából – jelentette ki tegnap Újvidéken Pásztor István, a tartományi 

parlament elnöke a Li Hong-csunggal, a kínai Országos Népi Gyűlés Állandó Bizottságának 

alelnökével folytatott beszélgetése során. – Hálásak vagyunk a Kínai Népköztársaságnak a 

nyitottságért, támogatásért, megértésért, partnerkapcsolatért és minden segítségért. 

Megtisztelő számunkra annak ténye is, hogy egy ilyen jelentős küldöttség felvette Vajdaságot 

hivatalos útjának a programtervébe – mondta Pásztor. 

 

Szerbia uniós útjáról is beszélt Ciprus belgrádi nagykövetével Kovács Elvira 
2023. szeptember 21. – PannonRTV 

Ciprus segíteni fogja a bővítési folyamat felgyorsítását. 

Szerbia és Ciprus szorosan együttműködik az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlésében is - 

emelte ki Kovács Elvira. A szerb köztársasági parlament Európai Integrációs Bizottságának 

elnöke ma vendégül látta Ciprus újonnan kinevezett szerbiai nagykövetét, Andreas Fotiou-t. 

Az új nagykövettel Kovács a többi között ismertette az Európai Integrációs Bizottság 

működését, valamint a testület ellenőrző szerepét a jogszabályok uniós szabványokkal való 

harmonizálásában. A VMSZ-es politikus rámutatott, hogy a nyugat-balkáni európai integrációs 

folyamatot beárnyékolják az ukrajnai konfliktusok, Szerbia azonban teljes mértékben készen 

áll a 3. klaszter megnyitására, és várja az Európai Unió jelzését. Kijelentette, hogy Szerbia jó 

úton halad, ami a csatlakozást illeti, ezt pedig legutóbbi jelentésében az Európai Bizottság is 

értékelte. 

 

A hagyományos viseletben gyökerező mai divat 
2023. szeptember 21.  –Magyarszo.rs 

KUNhímes Kollekció címmel nyílt kiállítás kézimunkákból, párnavégekből, kun csipkéből, 

valamint hagyományos motívumokkal díszített modern viseletekből Bácskossuthfalván az 

Emlékházban a minap, a tárlatot még ma 15 és 18 óra között, illetve pénteken délelőtt 9 és 12 

óra között lehet megtekinteni. A Magyar Kézműves Remek rangos elismeréssel jutalmazott 

textíliákat és ruhákat Tankó Judit Munkácsy- és Kis Jankó Bori-díjas iparművész tervezte, és 

a Kézműves Örökség Egyesület – Kunhímző Közösség tagjai hímezték ki, azaz berekfürdői, 
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karcagi, kisújszállási, kunhegyesi, kunmadarasi, törökszentmiklósi és bácskossuthfalvi szorgos 

kezű asszonyok. 

 

Jancsó Miklós-filmet vetítettek a VM4K-ban 
2023. szeptember 21. – PannonRTV 

A Még kér a nép! című film a 19. század végi agrárszocialista mozgalmak korában játszódik. A 

kétszeres Kossuth- és Balázs Béla-díjas filmrendező, Jancsó Miklós díjnyertes filmjét 

tekinthették meg az érdeklődők a VM4K-ban ma este. A középpontban a vidéki parasztok és az 

őket elnyomó katonai erők közötti konfliktus áll. A filmestet a Mozdulj Petőfi programsorozat 

részeként rendezték meg a VM4K klubhelyiségében. 

 

A Csatorna született – elfogyott 
2023. szeptember 21.  –Magyarszo.rs 

Kedden este Újvidéken a Darányitelepi Társalgóban bemutatták Bordás Győző Csatorna 

született című könyvét. Valójában kétnyelvű kiadványról van szó, amely a csatornaépítőként 

elhíresült Kiss Józsefnek egyéb alkotásait is ismerteti, ennek a résznek a szerzője Bordás Attila. 

És ha már a nyelv meg a szerző is kettő, annyi a kiadó is... a felsorolástól eltekintünk. 

Elsősorban azért, mert a könyv már eddig is számos lapban egész sor színvonalas – és sorra 

pozitív – kritikát kapott mindkét nyelven. De van vele egy komoly gond. Elfogyott! 

 

A gyerekek is megtudhatták, miként fosztják a tollat 
2023. szeptember 21. – PannonRTV 

A tollfosztás hagyományát elevenítették fel a topolyai Tájházban. A Művelődési Ház első őszi 

programjával a rég elfeledett őszi-téli tevékenységet szeretné visszahozni a köztudatba. A 

tollfosztáson az időseken kívül gyerekcsoportok is részt vettek. Nótaszó mellett fosztották a 

topolyai asszonyok a tollat a Tájház teraszán. Óvodásoktól a középiskolásokig érkeztek 

csoportok, akik kipróbálhatták ezt a régi tevékenységet. Cesznak Szendi, Bajsa: „Tollfosztást 

csináltunk, amivel a párnát és a dunnát töltötték meg régen, ez nagyon régi hagyomány, nekem 

nagyon tetszett, nem csináltam még sose ilyet.„ 

       
Az Ukrán‒Magyar Oktatási Tárcaközi Munkacsoport ülése Budapesten 
2023. szeptember 22. – Karpat.in.ua 

Ukrajna és Magyarország szakemberei ismerkedtek a magyarországi ukránok helyzetével a 

Magyar‒Ukrán Tárcaközi Oktatási Munkacsoport Budapesten tartott negyedik ülésén, illetve 

tárgyaltak a kárpátaljai magyarság oktatáshoz fűződő jogainak rendezéséről. Mindez különös 

hangsúlyt is kapott most, hiszen Volodimir Zelenszkij ‒ beregszászi látogatásakor, illetve 

Novák Katalin államelnökkel folytatott kijevi tárgyalása során ‒ ígéretet tett arra, hogy a 

kárpátaljai magyarok minden jogot megkapnak, amit a magyarországi ukrán kisebbségnek 
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biztosítanak Magyarországon. A kárpátaljai sajtót az oktatási munkacsoport eredményeiről a 

szeptember 20-án Budapestről hazatért Orosz Ildikó tájékoztatta. 

 

Magyarország iskolatáskákkal támogatja az ukrán gyerekeket 
2023. szeptember 21. – KISZo.net, Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

Magyarország rendszeresen támogatja Ukrajnát különböző segélyakciókkal. Ezúttal a magyar 

kormány iskolatáskákkal tette könnyebbé a Kárpátalján élő, nehéz helyzetbe került belső 

ukrajnai gyerekek életét. A program immár másodszor valósul meg a kisiskolások és szüleik 

nagy örömére. Dr. Cseh Áron, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának vezető konzulja 

kiemelte, Magyarország mindig kiállt a bajbajutott szomszédja, Ukrajna mellett. Elítéli az 

agresszort és kiáll az ország szuverenitása és területi integritása mellett, több milliárd forintnyi 

humanitárius segéllyel támogatta már az ukránokat. – Több tízezer menekültet fogadtunk be 

és a Kárpátaljára érkezett ideiglenesen áttelepülteket is támogatjuk – fogalmazott a diplomata. 

– Ennek a támogatásnak az egyik formája a mai iskolatáska-akció. A Rákóczi Szövetségnek 

köszönhetően, a főkonzulátus kezdeményezésére, a megyei közigazgatással együttműködve, az 

idén 260 darab iskolatáskát adunk át hátrányos helyzetű, belső menekült ukrán gyerekek 

részére. 

 

Az Egyetemi Sport Nemzetközi Napja a beregszászi főiskolán 
2023. szeptember 21. – Karpat.in.ua 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Egészségügyi- és Sportcentruma, valamint 

az intézmény Szakgimnáziuma évente szervez különböző sportnapokat. Az idei őszi 

rendezvénnyel csatlakoztak az Egyetemi Sport Nemzetközi Napjához, amit szeptember 20-án 

tartanak világszerte. Ennek apropóján különböző versenyszámokban szerveztek sport 

vetélkedőt a főiskola bázisán. A résztvevők egyéni és csapatversenyekben, valamint 

labdajátékokban mérhették össze erejüket. Az eseményt Fodor Gyula, a főiskola 

rektorhelyettese nyitotta meg, aki maga is részt vett a programokon. Immár három éve, hogy 

az ukrajnai felsőoktatási rendszerből kikerült a testnevelés, mint kötelező tantárgy, ennek 

ellenére számos főiskolán tartanak fakultatív foglalkozásokat, amelyeket előszeretettel 

látogatnak a hallgatók, hiszen az elme pallérozása mellett fontos a test karbantartása is. 

 

Új német tanteremmel gazdagodott a viski 1. sz. líceum 
2023. szeptember 21. – Karpat.in.ua 

A Katolikus Karitász támogatásával megújult és korszerűen felszerelt német nyelvi 

tanteremmel gazdagodott a viski 1. Sz. Ukrán Líceum. Az intézményben az angol mellett a 

német nyelvet is oktatják. A Katolikus Karitász már nem első alkalommal segít a 

nagyközségnek. Korábban iskolapadokat, táblát, különböző taneszközöket és oktatói 

segédanyagokat hoztak. A karitász számára fontos, hogy segítse a gyermekek iskolakezdését, 

mondta el Écsy Gábor atya, a szervezet vezetője. Az iskolában már évek óta zajlik a német nyelv 

oktatása, azonban eddig nem voltak meg a megfelelő feltételek a nyelv oktatására. A mostani 
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tanterem által minden szükséges eszköz és módszertani segédanyag adott, hogy a diákok 

megfelelő körülmények között sajátítsák el a német nyelvet. 

 

Bercsényi Miklósra emlékeztek Ungváron 
2023. szeptember 21. – KISZo.net, Kartap.in.ua 

Koszorúzással emlékeztek Bercsényi Miklósra és feleségére, Csáky Krisztinára az ungvári 

várban. A Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet kezdeményezésére az ungvári főkonzulátus 

és a helyi magyar érdekvédelmi szervezetek képviselői néma főhajtással emlékeztek Ung 

vármegye egykori főispánjára, II.Rákóczi Ferenc seregének fővezérére. Elhangzott, a grófi pár 

uralkodása alatt virágzott fel a várkastély, ők hozták be a felvilágosult polgári lét szellemét, a 

kultúrát, s a művészeteket a vármegyébe. A háború miatt a civil szervezetnek most nem áll 

módjában fesztivált szervezni, azonban kötelességüknek tartják megemlékezni elődeinkről. 

 

XI. Kárpátaljai Nemzetközi Szobrásztábor 
2023. szeptember 21. – Karpat.in.ua 

Az elmúlt évek során a világ számos országából érkeztek művészek a Matl Péter 

szobrászművész által megálmodott szobrász táborba. Tavalyihoz hasonlóan idén is a háború 

áll a középpontban. A pályázati kiírás szerint az a cél, hogy a művészek készüljenek a jövőre és 

a művészet adta lehetőségekkel érezzék kötelességüknek az életigenlést sugározni. Mert az 

ilyen ember könnyebben képes a megbékélésre önmagával és másokkal, és talán rászánja 

magát a megbocsátás keresztényi erényének gyakorlására is. Matl Péter szobrászművész 

minden esetben arra ösztönzi az ide érkező művészeket, hogy a jövőbe tekintsenek és a szobraik 

a reményt tükrözzék. 

 

 

 

Varga Tibor vezetésével Zágrábban ülésezett az országos hatókörű Kisebbségi 

Tanács 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

Múlt csütörtökön tartotta 103. ülését a nemzeti kisebbségek csúcsszervezete, az országos 

hatókörű Kisebbségi Tanács (Savjet za nacionalne manjine). Ez volt az első, amelyet 20 éves 

működése alatt nem Alaksandar Tolnauer vezetett, hanem első alkalommal a horvát kormány 

által júliusban kinevezett utódja, Varga Tibor. A már megszokott adminisztratív jellegű 

költségvetés-módosítási kérelmek mellett napirenden a kisebbségi önkormányzatok 

regisztrációs folyamata – a május 7-i kisebbségi választások utáni kampányköltségek (nem) 

kifizetése, illetve azok kifizetésének gyakori késése -, valamint a kisebbségi önkormányzatok 

tagjainak járó juttatásokat szabályozó országos jogszabály leendő módosítása volt. 
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https://kiszo.net/2023/09/21/bercsenyi-miklosra-emlekeztek-ungvaron-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://life.karpat.in.ua/?p=162227&lang=hu
https://kepesujsag.com/varga-tibor-vezetesevel-zagrabban-ulesezett-az-orszagos-hatokoru-kisebbsegi-tanacs/
https://kepesujsag.com/varga-tibor-vezetesevel-zagrabban-ulesezett-az-orszagos-hatokoru-kisebbsegi-tanacs/
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JUBILEUMI KOPÁCSI HALÁSZNAPOK– A kopácsiaké Baranya legnagyobb 

gasztrokulturális rendezvénye 

2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

Az egykor halászatáról ismert falu messze földön híres rendezvénye, a Kopácsi Halásznapok a 

hétvégén ünnepelte 25. évfordulóját. Háromnapnyi napsütés, hal- és vadspecialitások, több 

mint 80 kiállító, többezer látogató, kultúrprogram, halfőzőverseny, koncertek és fergeteges 

hangulat jellemezte a kopácsi hétvégét. Verőfényes időjárás és a hamisítatlan kopácsi 

halpaprikás illata fogadta már pénteken a vendégeket Kopács központjában, ahol idén 

tartották a 25. jubileumi Kopácsi Halásznapokat. Az érzékszerveket igazi kavalkád várta, hiszen 

az ételkülönlegességek mellett igazi bulihangulatot varázsoltak az esti fellépők a sokezer 

látogató elé. 

 

Tisztújító közgyűlés a HMDK hercegszőlősi alapszervezetében 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

A HMDK hercegszőlősi alapszervezetének a tagjai hétfőn tisztújító közgyűlést tartottak, a 

szervezet új elnökének Sója Bálintot választották meg. Hercegszőlősön 2017-ben alapított a 

HMDK alapszervezetet azzal a céllal, hogy keretei között a tagok a magyar kultúrát és 

hagyományokat ápolják, illetve hogy az egyesület összefogja a falu magyarságát. Eddigi 

legnagyobb rendezvényük az Anna-bál volt, de kirándulásokat is szerveztek az anyaországba, 

továbbá kiállítások is szerepeltek programjaik között, melyek keretében Magyarország 

történelmét, nevezetességeit mutatták be a résztvevőknek; valamennyi programjuk azt a célt 

szolgálta, hogy a kis közösséget segítse a nemzeti identitás megőrzésében. 

 

Idén is megtartották a Drávaszögi Magyarok Fesztiválját 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

Szeptember 15-17. között rendezte meg a siklósi Fontos Vagy Nekünk Egyesület a Drávaszögi 

Magyarok Fesztiválja nevű rendezvényét Nagytótfalu, Beremend és Siklós helyszínekkel, 

horvátországi magyarok részvételével. A fesztivált a Fontos Vagy Nekünk Egyesület közösen 

szervezi a Külső- és Belső-Drávaszög hagyományőrző csoportjainak és művészeti együtteseinek 

a részvételével több helyszínen. A két Drávaszög szervezői és rendezői munkáját ma már 

nagyban megkönnyíti az országhatárok nyitottsága, aminek köszönhetően egyszerűbbé váltak 

a kölcsönös látogatások. 

 

Énekek, tánc és citerazene a 16. vukovári magyar esten 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

A Vukovári Magyarok Egyesülete számos összejövetelt szervez a székhelyükön, és 

hagyományosnak tekinthető rendezvényeik is vannak. Ezek egyike a magyar est, amelyre a 

hétvégén már 16. alkalommal kerítettek sort. A vukovári magyarok munkásságát ma már 

városszerte ismerik és elismerik. Általuk a településen lakók képet kapnak a magyar 

dallamvilágról, táncokról és gasztronómiáról. Folyamatosan dolgoztak és dolgoznak 

székhelyük szépítésén is. A tagság sok mindent önerejéből oldott meg, de nagy segítséget 
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kaptak a központi HMDK-tól, a magyar kormánytól, a városi vezetéstől, és igyekeztek minden 

pályázati lehetőséget kihasználni, így ma már egy minden igényt kielégítő székhelyen 

működhetnek. 

 

Kisharsányi szabadegyetem 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

A kiharsányi Bocor fogadó adott otthont a hét végén a PESZFESZT 2023 rendezvénynek, 

amelyet a Pécsi Egyetemisták Szövetsége Egyesület szervezett, és amelyre előadóként 

meghívták Jankovics Róbert HMDK-elnököt is. A szeptember 15-én kezdődött rendezvényen 

különböző tematikájú előadásokat hallhattak a részvevők. A szombat délutáni, Nemzetpolitika 

a határ túloldalán című előadás házigazdája dr. Őry László, a Baranya Vármegyei 

Önkormányzat elnöke volt, aki e téma kapcsán Jankovics Róbert HMDK-elnökkel, 

Csomortányi Istvánnal, az Erdélyi Magyar Néppárt elnökével és Kiss Igorral, az óbecsei 

(Vajdaság) Községi Képviselő-testület elnökével beszélgetett. 

 

Kiállítás a spliti magyar kultúrnapok keretében 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

A HMDK Split-dalmát Megyei Egyesülete a spliti magyar kultúrnapok program keretében egy 

képzőművészeti kiállítást rendezett, a megnyitóra szeptember 9-én került sor a MI szervezet 

kiállítótermében. A HMDK Split-dalmát megyei alapszervezete a helyi magyar közösség nyelvi 

és kulturális identitásának a fennmaradásáért dolgozik megalakulása óta. Székhelyükön 

rendszeresen tartanak összejöveteleket, nemzeti ünnepeink alkalmából megemlékezéseket 

szerveznek, és évente ismétlődő rendezvényeik is vannak. 

 

Fiume a horvát-magyar kiegyezés idején 
2023. szeptember 21. – Kepesujsag.com 

A fenti címmel szerveztek kétnapos konferenciát a fiumei jogi karon, a kiegyezés 155. 

évfordulója apropóján. A fiumei egyetem jogi kara, a Horvát Tudományos és Művészeti 

Akadémia, a Szegedi Tudományegyetem jogi karának, az MTA Szegedi Akadémiai 

Bizottságának, a budapesti ELKH BTK Történettudományi Intézete és a zágrábi Liszt Intézet 

társszervezésében tartották meg a Fiume a horvát-magyar kiegyezés idején című tudományos 

konferenciát. A program keretében magyarországi és horvátországi történészek tartottak 

előadásokat a történelmi esemény 155. évfordulója alkalmából. 

 
 

 

 
 

H
o

rv
á

to
rs

zá
g

 

https://kepesujsag.com/kisharsanyi-szabadegyetem/
https://kepesujsag.com/kiallitas-a-spliti-magyar-kulturnapok-kereteben/
https://kepesujsag.com/fiume-a-horvat-magyar-kiegyezes-idejen/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 22. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 21. – Kossuth Rádió 

 

 

Folytatódik a küzdelem a munkácsi magyar középiskola megmentéséért. Schink István 

másodfokon is megnyerte a pert.  Igazgatói tisztségébe azonban még nem helyezték vissza, 

mivel a második elbocsátását ez a bírósági döntés nem érvénytelenítette, az egy másik per része 

lesz. Korábbi műsorunkban beszámoltunk arról, hogy Schink Istvánt, a munkácsi Rákóczi 

középiskola igazgatóját idén januárban menesztették vezetői tisztségéből. Helyére egy magyar 

kötődés nélküli igazgató került, aki az iskolát ukránosítja. Popovics Pál, az iskola tanára , és a 

Kárpátaljai Magyar Cserkészszövetség elnöke számol be a szeptember végi helyzetről. 

 

Szerda délután, ünnepélyes tanévnyitóval megkezdődött a 8.tanév,  a Pozsonyi Magyar 

Szakkollégiumban. Bővült az intézmény, nőtt iránta az érdeklődés. A megnyitót köszöntőt 

mondott Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára. 

 

Szerdán hivatalos látogatást tett Magyarkanizsán Magyar József, Magyarország belgrádi 

nagykövete. Megtekintette a helybeli Cnesa Oktatási és Művelődési Intézményt, ahol számos 

beruházás, és program valósult meg az elmúlt időszakban a magyar kormány támogatásával.  

 

Szerdán este a temesvári opera termében rövid ökumenikus áhítattal, köszöntő beszédekkel és 

a helybeli Csiky Gergely Színház előadásával megnyílt a nyolcadik Temesvári Magyar Napok 

rendezvénysorozata.  

 

Losoncon kopjafát állítanak a Csemadok életműdíjával, és a Magyar Arany Érdemkereszttel 

kitüntetett felvidéki pedagógus és közművelődési szakember, Böszörményi István tiszteletére.  

A péntek délutáni eseményt megelőzi egy egésznapos konferencia is.  

 

Muzslya fiatal település, 133 éves múltra tekint vissza, de ugyanennyi éve tartanak 

templombúcsút, később falunapokat. Az idei rendezvénysorozat is gazdag volt, sőt a 

testvértelepülések – Mátramindszent, és Sándorfalva képviselőivel is ünnepelhettek.  

 

Nagyszalontán most minden arany. Arany János szülővárosában, az arany palotában állították 

ki az Aranycsapat relikviáit. A kiállítás címe pedig Arany pillanatok. A tárlat folyamatosan 

bővül, és elsősorban olyan településeken mutatják be, amelyek kötődnek az Aranycsapathoz. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

